
توسعه بیش از ۴۹ کیلومتر شبکه 
برق در جنوب شرق اهواز

ایسنا/خوزستان مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اهواز گفت: به منظور ارائه 
خدمات مطلوب به شــهروندان و در راستای برق رسانی به مناطق مختلف شهری 
بیش از ۴۹ کیلومتر شــبکه برق در بخش هایی از مناطق جنوب شرق شهرستان 
اهواز توسعه و احداث شد.عبدالحمید عباس شیاری در گفت و گو با ایسنا اظهار 
کرد: به منظور ارائه خدمات مطلوب به شــهروندان و در راســتای برق رسانی به 
مناطق مختلف شهری ۴۹ کیلومتر و ۹۷۱ متر شبکه برق در بخش هایی از مناطق 
جنوب شــرق اهواز با اعتباری بیش از ۵۶۵ میلیارد و ۴۹۰ میلیون ریال توسعه و 
احداث شد.وی افزود: با برنامه ریزی های انجام شده از ابتدای سال تاکنون اقدامات 
خوبی در زمینه توســعه و احداث شبکه در کلانشــهر اهواز صورت گرفته که در 
این راســتا یکی از مناطقی که در دســتور کار این شــرکت بوده، منطقه جنوب 
شــرق شهرســتان اهواز در محدوده امور برق منطقه ۳ این شرکت است.شیاری 
در خصوص این پروژه بیان کرد: با برنامه ریزی های انجام شــده در حوزه معاونت 
مهندســی و دفتر مهندسی امور برق منطقه سه این شــرکت، تاکنون ۱۸۶۱۰ 
متر ســیم آلومینیومی، ۲۹۸۲۱ متر کابل خودنگهدار شــبکه و ۱۵۴۰ متر کابل 
خودنگهدار روشــنایی و همچنین تعداد ۳۱۳ اصله پایه فشار ضعیف و ۱۳۶ اصله 
پایه فشار متوسط احداث شده اســت.مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق اهواز 
گفت: یکــی از مهمترین اقدامات برق اهواز به شــهروندان ایجاد ظرفیت جدید 
در مناطق مختلف اســت که در راستای توســعه و احداث شبکه تاکنون تعداد 
۴۹ دستگاه ترانسفورماتور و همچنین تعداد ۸۲۸ مقره سیلیکونی در این منطقه 
نصب شده است.وی عنوان کرد: جلب رضایت شهروندان یکی از مهمترین اهداف 
مجموعه صنعت برق اســت که ما در این زمینه تکلیف داریم در کوتاه ترین زمان 
ممکن براســاس درخواست های متقاضیان نسبت برق رسانی به آن ها اقدام کنیم.

شــیاری افزود: اعتبار اختصاص یافته به این پــروژه بیش از ۵۶۵ میلیارد و ۴۹۰ 
میلیون ریال بوده که از محل منابع داخلی تامین شده است.

ایسنا/خراســان رضوی رئیس حوضه آبریز فلات مرکزی و 
حوضه های شرقی کشور گفت: مذاکره با ترکمنستان جهت 
اســتفاده نکردن از آب سد دوستی و ذخیره آن برای زمان 
پیک تابســتان ســال آینده از اقدامات خوبی است که در 
حال انجام است.علی پوراحمد امروز ۱۸ دی ماه، در جریان 
بازدید از طرح انتقال آب از هزار مسجد به مشهد در جمع 
خبرنگاران در پاســخ به این سوال که آیا تهاتر نفت جهت 
همکاری با پیمانکاران و تامین بخشی از اعتبارات طرح ها از 
این محل امکان پذیر است، اظهار کرد: در سال گذشته تهاتر 
نفت برای طرح هایی که قرارگاه خاتم الانبیاء پیمانکار آن ها 
بود وجود داشــت اما این موضوع در سال جاری در قانون 
بودجه پیش بینی نشده است.وی افزود: یکی از اولویت های 
اصلی وزارت نیرو تامین آب شــرب مشــهد بوده و یکی از 
طرح های اضطراری و اولویت دار مشــهد طرح انتقال آب از 
هزار مسجد به این شــهر است. در این خصوص طرح های 
دیگــری از جمله حفر چاه در اطراف مشــهد و تامین آب 
شــرب با تهاتر پساب از محل آب کشــاورزی نیز از دیگر 
طرح های با اهمیت است که طی سال جاری به بهره برداری 
خواهد رسید.رئیس حوضه آبریز فلات مرکزی و حوضه های 
شرقی کشور ادامه داد: همچنین سد شوریجه یکی دیگر از 
طرح های اولویت دار بوده که کل اعتبار آن از محل صندوق 
توسعه ملی با اذن مقام معظم رهبری تامین شده است. به 
طرح سد شــوریجه حدود ۱۲۰۰ میلیارد تومان اختصاص 
داده شــده و برنامه داریم تا خردادماه سال آینده این سد 

آبگیری شــود؛ با اجرای این طرح حــدود ۲۰ میلیون متر 
مکعب آب شرب برای مشــهد تامین خواهد شد.پوراحمد 
تصریح کرد: همچنین مذاکره با ترکمنستان جهت استفاده 
نکردن از آب ســد دوســتی و ذخیره آن برای زمان پیک 
تابستان سال آینده از اقدامات خوبی است که در حال انجام 
است.وی اضافه کرد: تمام پتانسیل های وزارت نیرو و سایر 
دستگاه های مرتبط به کار گرفته شده تا مانند تابستان سال 
جاری که قطعی آب نداشــتیم، در ســال آینده نیز قطعی 
نداشته باشــیم.در ادامه علیرضا الماسوندی، معاون تلفیق 
و امور تنظیم گری شــرکت مدیریت منابــع آب ایران در 
خصوص طرح انتقال آب از هزار مســجد به مشــهد اظهار 
کرد: با پیگیری های شرکت آب منطقه ای خراسان رضوی 
در حوزه تامین آب شــرب، انتقال آب از هزار مســجد به 
مشــهد یکی از طرح هایی است که از دهه ۹۰ مطرح شده 
اما توجهی به آن نشــد. در دولت سیزدهم توجه خاصی به 
مسائل آب شرب مشهد و تامین آن برای افق های آتی وجود 
دارد.وی افزود: ما در منطقه هزار مســجد آب مشترکی با 
ترکمنستان داریم که بر اساس پروتکل ها عمل خواهد شد و 
مازاد سهم جمهوری اسلامی پس از تامین نیاز خود منطقه 
در زمینه آب شرب و کشاورزی به تصفیه خانه مشهد انتقال 
پیدا خواهد کرد.معاون تلفیق و امور تنظیم گری شــرکت 
مدیریت منابع آب ایران تصریح کرد: این خط انتقال حدود 
۲۰۰ کیلومتر بوده و چهار ایســتگاه پمپاژ در این مســیر 
وجود دارد. این پروژه یکی از پروژه های بســیار مهم مشهد 

بــوده و از نظر منابع مالی باید توجه خاصی به آن شــود.
الماســوندی ادامه داد: خوشبختانه این طرح جزء مصوبات 
دولت قرار گرفته و ماده ۲۳ آن اخذ شــده اســت. مسائل 
زیست محیطی، اجتماعی و پدافند غیرعامل این طرح تایید 
شده و آبی مطمئن و ســطحی است.وی خاطرنشان کرد: 
امیدواریم بتوانیم بخشی از نیازهای موجود و آتی را توسط 
ایــن طرح تامین کنیم. همچنیــن طرح های تکمیلی آب 
منطقه ای و آبفا از جمله ســد شوریجه در دستور کار قرار 
گرفتــه و وزارت نیرو این طرح هــا را به جد دنبال می کند. 
با عملی شدن این طرح ها مشکلات تامین شرب و دغدغه 
موجود مرتفع خواهد شــد.معاون تلفیق و امور تنظیم گری 
شرکت مدیریت منابع آب ایران عنوان کرد: نیاز مالی طرح 
انتقال آب از هزار مسجد به مشهد حدود ۵ تا ۶ همت بوده 
و در صورت تامین این منابع می توان این طرح را ۲ ساله به 
اتمام رساند.الماسوندی در پاسخ به این سوال که در صورت 
تامین نشــدن نیاز مالی طرح انتقال آب از هزار مسجد به 
مشــهد، چه اقداماتی انجام خواهد شد، بیان کرد: اقدامات 
فعلی باید حدود ۱۰ ســال گذشته انجام می شد، اما دولت 
ســیزدهم تمام تلاش و منابع خود را پای کار گذاشــته تا 
عقب افتادگی هایی که بعضا مربوط به دو دهه گذشته است، 
جبران کند.وی اضافه کرد: در مرحله اول اجرای طرح انتقال 
آب از هزار مسجد به مشهد، حجم آب ورودی به مشهد ۳۰ 

میلیون متر مکعب برای مصرف شرب خواهد بود.
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رئیس جمهور روند گسترش روابط تهران-دوشنبه در ۲ سال اخیر را مطلوب توصیف کرد و با بیان اینکه توسعه همکاری های پارلمانی مهم 
و پشتوانه همکاری های سیاسی و اقتصادی است، بر تقویت و ارتقای روابط فرهنگی دو کشور نیز تاکید کرد.به گزارش ایسنا،  سید ابراهیم 
رئیسی ظهر امروز در دیدار »رستم امامعلی« رئیس مجلس ملی تاجیکستان، روند گسترش روابط تهران-دوشنبه در ۲ سال اخیر را مطلوب 
توصیف کرد و با بیان اینکه توسعه همکاری های پارلمانی مهم و پشتوانه همکاری های سیاسی و اقتصادی است، بر تقویت و ارتقای روابط 

فرهنگی دو کشور نیز تاکید کرد.

www.sobh-eqtesad.ir

رئیسی: داعش همانند صهیونیست ها در غزه، به دنبال کشتار زنان و کودکان 
بیگناه است

info@sobh-eqtesad.ir

تهدید جدی برای قیمت 
نفت

مســئله عرضه دوباره به عامل تاثیرگذار بر بازارهای جهانی نفت، 
تبدیل شــده است.به گزارش ایسنا، مســئله، افزایش تولید نفت 
کشورهای غیراوپک پلاس شامل آمریکاست که می تواند با سرعت 
کمتری، از تقاضای جهانی که همچنان در حال رشد است، پیشی 
بگیرد. واکنش اوپک پلاس، تعهد برای کاهش بیشتر تولید بوده 
اســت، اما معامله گران تردید دارند کــه این کاهش، برای حذف 
کامل مازاد تولید، به شــکل موثر اجرا شود.این وضعیت، قیمت 
نفت را به ســمت اولین کاهش سالانه خود از سال ۲۰۲۰ کشاند 
و انتظاراتی که برای قیمت های بالاتر به دلیل بهبود تقاضا پس از 
پاندمی کووید وجود داشت را از بین برد. عامل دیگری که اوضاع 
را پیچیده تر کرد، این بود که ســفته بازان کنترل شان بر بازار را 
تشدید کرده و به نوســانات قیمت ها دامن زدند.ترور وودز، مدیر 
ارشد ســرمایه گذاری صندوق کالاهای »نورترن تریس کپیتال« 
در ایــن باره گفت: با نگاهی بــه آینده، پیش بینی وضعیت فراتر 
از مدت ســه ماهه، به نظر من بسیار دشــوار است. امسال، سال 
ســخت و دشواری پیش رو است. نفت برای حمایت، به شدت به 
اوپک و متحدانش متکی اســت و فروپاشی توافق اخیر این گروه 
برای محدود کردن عرضه می تواند باعث ســقوط قیمت ها شود.

محدودیت  اضافی عرضه به میزان ۹۰۰ هزار بشکه  در روز که اوپک 
پلاس چند هفته پیش در خصوص آن توافق کرد، برای تحلیلگران 
و معامله گرانی که سعی در محاسبه توازن عرضه و تقاضای جهانی 
دارند، مسئله مورد بحث است. معامله گران در این اندیشه هستند 
که آیا این گــروه به اندازه کافی، کاهش تولید را برای مهار مازاد 
عرضه پیش بینی شده، انجام خواهد داد.در آمریکا، تولید هفتگی 
نفت در ماه میلادی گذشته، به رکورد ۱۳.۳ میلیون بشکه در روز 
رسید. شرکت های حفاری نفت از منطقه پرمین در غرب تگزاس 
تا بیکن شیل در داکوتای شمالی، تولید نفت را بسیار فراتر از آنچه 
که تحلیلگران پیش بینی می کردند، افزایش دادند.طبق گزارش 
اداره اطلاعات انرژی آمریکا، انتظار می رود در سال ۲۰۲۴، تولید 
به بالاترین حد خود برســد. برزیل و گویان هم قرار است عرضه 
خود را به میزان قابل توجهی افزایش دهند و به موج تولید جدید 
نفت در قاره آمریکا کمک کنند.رشــد تقاضابر اساس جدیدترین 
گزارش ماهانه بازار نفت آژانس بین المللی انرژی، در بحش تقاضا، 
رشد مصرف جهانی با ضعیف شدن فعالیت اقتصادی، کند خواهد 
شــد. این گروه پیش بینی می کند که تقاضا در ســال میلادی 
جاری، به میزان ۱.۱ میلیون بشکه در روز افزایش خواهد یافت.هر 
چند این رقم، کمتر از نصف نرخ رشد برآورد شده در سال ۲۰۲۳ 
اســت اما بر اساس اســتانداردهای تاریخی، همچنان رقم بالایی 
اســت. مصرف نفت پس از اختلالات ناشی از پاندمی کووید، در 
حال عادی شدن است و در آمریکا، انتظارات رو به رشد از فرود نرم 
در حال افزایش تقاضا برای انرژی وجود دارد.با این حال، اگر فراتر 
از نفت، به بخش های دیگر بنگریم، تصویر جهانی برابر نیســت. 
به گفته آنتونی یوئن، رئیس اســتراتژی انرژی در شرکت سیتی 
گروپ، در چین که بزرگترین واردکننده نفت در آسیاست، برقی 
کــردن خودروها، موانع ســاختاری را برای مصرف نفت به وجود 
آورده و بر رشــد تقاضا، تاثیر گذشته است.این مسئله، حساسیت 
نفت در خصوص عوامل گســترده تر اقتصاد کلان را محدود کرده 
است. در گذشته، شاخص های اقتصادی می توانستند مستقیما به 
حمل و نقل زمینی و تقاضای بالاتر، تبدیل شوند اما اکنون به نظر 
می رســد که این رابطه با افزایش برقی شدن خودروها، ضعیف تر 
شــده است.بر اساس گزارش بلومبرگ، با این حال، تحلیلگران به 
خطــرات ژئوپلیتیکی توجه دارند. حمله به کشــتی ها در دریای 
سرخ، همچنان در کانون توجه قرار دارد و نبرد روسیه در اوکراین 
ادامه دارد و در نهایت، تولیدکنندگان جهانی همچنان این قدرت 
را دارند که از تولید خودداری کنند تا با روند تقاضا همگام شوند.

گزیده خبر

رئیس حوضه آبریز فلات مرکزی و حوضه های شرقی کشور خبر داد

مذاکره با ترکمنستان جهت ذخیره آب سد دوستی

همایش سراسری کارگزاران گزینش کشور

رئیسی: جایگزینی سلایق سیاسی و حزبی با ضوابط، آفت گزینش است

کنعانی در نشست خبری:

علت تاخیر در پروازهای عمره، اصلا 
سیاسی نیست

مرتضوی: دولت به وعده خود برای ایجاد اشتغال عمل کرد

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: وجود هرگونه »زیرساخت سیاسی« در تاخیر عمره گزاران ایرانی را نفی می کنیم؛ 
رییس سازمان حج و زیارت اکنون در عربستان حضور دارد و خوشبین هستیم این مانع فنی برطرف شود.به گزارش 
خبرنگار مهر، »ناصر کنعانی« ســخنگوی وزارت امور خارجه کشــورمان امروز در نشست خبری با اشاره به حادثه 
تروریســتی گلزار شهدای کرمان، اظهار کرد: شــاهد اقدام بزدلانه و تروریستی در کرمان و زادگاه شهید سلیمانی 

قهرمان ملی و بین المللی مبارزه با تروریسم بودیم که در این اقدام شوم تروریستی،....

سرلشکر باقری:
جذب جوانان با فناوری های جدید به توسعه »فرهنگ مقاومت« کمک می کند

انتقاد علیزاده از عدم پرداخت وام 
فروش در حاشیه بازار گرهی را باز نمی کندهای خرد به مردم
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گزیده خبر
کنعانی در نشست خبری:

علت تاخیر در پروازهای عمره، 
اصلا سیاسی نیست

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: وجود هرگونه »زیرساخت سیاسی« در تاخیر 
عمره گزاران ایرانی را نفی می کنیم؛ رییس سازمان حج و زیارت اکنون در عربستان 
حضور دارد و خوشبین هستیم این مانع فنی برطرف شود.به گزارش خبرنگار مهر، 
»ناصر کنعانی« ســخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان امروز در نشست خبری 
با اشاره به حادثه تروریستی گلزار شهدای کرمان، اظهار کرد: شاهد اقدام بزدلانه 
و تروریســتی در کرمان و زادگاه شهید سلیمانی قهرمان ملی و بین المللی مبارزه 
با تروریســم بودیم که در این اقدام شوم تروریســتی، ده ها نفر از زنان و مردان و 
کودکان کشورمان و همچنین تعدادی از شهروندان عزیز از افغانستان به شهادت 
رســیدند.وی افزود: این اقدام بزدلانه تروریســتی را با قوی ترین عبارات محکوم 
می کنیم؛ به خانواده های داغ دیده شــهدای این حادثه، تســلیت عرض می کنم. 
به خانواده های شــهدای افغانســتانی این حادثه تلخ نیز تسلیت عرض می کنیم.

سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان گفت: این حادثه تروریستی، واکنش های 
زیادی را در سطوح مختلف ملی و بین المللی به همراه داشته است؛ از همه ملت ها 
و دولت های منطقه ای و بین المللی که ابراز همدردی کردند، تشکر می کنم.کنعانی 
اضافه کرد: این اقدام نشــان داد که تروریسم، یک خطر فراگیر برای همه دولت ها 
و ملت ها و همچنین برای امنیت و صلح و ثبات بین المللی است.سخنگوی وزارت 
امور خارجه کشورمان افزود: تروریسم، یک تهدید فراگیر بین المللی است؛ به عنوان 
دســتگاه وزارت خارجه، از همه فرصت های ممکن برای گفت وگوهای دو جانبه و 
چند جانبه اســتفاده کرده ایم و خطر تروریست را مورد گوشزد قرار داده ایم. وی 
اضافه کرد: تروریســم خوب و تروریسم بد نداریم؛ تروریسم تهدیدی فراگیر برای 
همه بشــریت است.کنعانی با اشاره به گفت وگو با وزیر امور خارجه فرانسه، افزود: 
در ارتباط با مساله فلسطین، موضع روشنی داریم و معتقدیم در حوزه عمل، اقدام 
وجود ندارد. در گفت وگو با وزیر خارجه فرانســه دولت این کشور، موضع خود را 
در محکومیــت اقدام تروریســتی در کرمان اعلام کرد و فرصت شــد تا در مورد 
موضوعات مورد اهتمام منطقه ای و وضعیت بغرنج در فلســطین هم بحث شود و 
گفت وگو درباره نحوه پایان دادن به این تراژدی، مورد بحث قرار گرفت. وی افزود: 
دولت های غربی باید از حمایت سیاسی، لجستیکی، اقتصادی و نظامی نسبت به 
رژیم صهیونیستی دست بردارند.سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان در ادامه با 
اشاره به تاخیر در پروازهای عمره، افزود: مقامات ذی ربط ایران و مسوولان حج و 
زیارت و وزارت راه و سازمان هواپیمایی در این زمینه اقدامات لازم را انجام داده اند؛ 
البته این موضوع »زیرســاخت سیاسی« ندارد و عربستان خود را متعهد می داند؛ 
وجود هرگونه زیرساخت سیاســی در تاخیر عمره گزاران ایرانی را نفی می کنیم؛ 
رییس ســازمان حج و زیارت اکنون در عربستان حضور دارد و خوشبین هستیم 
این مانع فنی و تکنیکی برطرف شود و شاهد آغاز پروازها باشیم.کنعانی با اشاره به 
لزوم آتش بس پایدار در غزه، افزود: در ارتباط با توقف جنگ، ســنگین ترین تلاش 
دیپلماتیک را از زمان آغاز بحران ۹۳ روزه انجام داده ایم؛ ایران از همه ظرفیت های 
دیپلماتیک خود استفاده کرده و از سازوکارهای دو و چند جانبه بین المللی بهره 
برده اســت؛ اینکه در آینده شــاهد آتش بس خواهیم بود، مطالبه جهانی است و 
اولویت ما نیز هســت؛ مطالبه ما روشــن اســت و به تلاش های دیپلماتیک خود 
حتماً ادامه می دهیم.وی گفت: ابتکار دیپلماتیک جمهوری اســلامی ایران روشن 
اســت و در شرایطی که برخی طرف ها به دنبال تحمیل دیدگاه های خود به ملت 
فلســطین بودند، ما معتقد به حق مردم فلسطین بودیم؛ هرگونه راهکار سیاسی 
برای فلسطین باید در چارچوب راهکار فلسطینی-فلسطینی باشد.وی ادامه داد: 
آنچه مانع نقش آفرینی شورای امنیت در تصویب قطعنامه ای برای فوریت حملات 
رژیم صهیونیســتی بوده متاســفانه نقش حمایتی آمریکا از این رژیم و استفاده 
از حــق وتو به نفع این رژیم بود. اینکه شــورای امنیت نقــش خود را انجام دهد 
مطالبه جهانی اســت. مطالبه روشن اســت اینکه اعمال فشار کافی باید بر رژیم 
صهیونیستی شکل بگیرد که حملات خود را علیه غزه متوقف کند. به تلاش های 
دیپلماتیک خود حتماً ادامه می دهیم.وی در پاســخ به سؤالی مبنی بر اتحاد بین 
حماس و دیگر گروهای فلسطینی، گفت: همه جریان های فلسطینی می توانند در 
موضوع وضعیت فلسطین و در روند سیاسی و مقاومت ایفای نقش کنند. معتقد به 
ضرورت نقش تعیین کننده و بلامنازع ملت فلسطین در تعیین سرنوشت خودشان 
هستند. از هرگونه ابتکار و گفت وگوهای فلسطینی برای تقویت وحدت و انسجام 
در صحنه فلسطین و نقش مکمل و منسجم و متحد گروه های فلسطینی در رقم 
زدن سرنوشــت سیاسی فلسطین اســتقبال و از آن حمایت می کنیم.کنعانی در 
مورد، ســفر بلینکن به منطقه، افزود: موضع روشنی با مسئله فلسطین داریم. اگر 
دولت امریکا و کشورهای غربی و متحدان شناخته شده اسراییل به شکل حقیقی و 
صادقانه به دنبال حل مسئله و توقف جنایات رژیم صهیونیستی هستند باید اراده و 
خواست خود را به صورت عملی هم به ظهور برسانند. تاکنون شاهد اقدامات موثر 
و اثر گذار ی را در عمل از ســوی امریکا و متحدان اسراییل نبودیم .وی گفت: اگر 
به دنبال ثبات در منطقه هستند موضوع روشن است. ریشه بحران جنایات ۳ ماهه 
در غزه ناشی از ۷۵ سال اشغالگری است. بنابراین امریکا و متحدان رژیم اسراییل 
اگر به دنبال ایجاد ثبات هستند باید به ریشه بحران توجه کنند و از حمایت این 
رژیم دســت بردارند.کنعانی در خصوص روند پیگیری حادثه هواپیمای اوکراینی، 
گفت: ضمن اینکه نسبت به این حادثه دلخراشی که رخ داد همچنان بار دیگر با 
خانواده های قربانیان ابراز هم دردی می کنیم؛ در چارچوب مقررات ملی و قانونی 
حداکثر تلاش را انجام دادیم که بتوانیم بخشی از آلام خانواده های قربانیان را 
جبران کنیم. ایران از ابتدا مسوولانه عمل کرد و به تلاش های خود ادامه 
می دهد اما در عین حال استفاده ابزاری را نمی پذیریم و سیاسی کردن 

این موضوع را رد می کنیم.

همایش سراسری کارگزاران گزینش کشور

رئیسی: جایگزینی سلایق سیاسی و حزبی با ضوابط، آفت گزینش است
رئیس جمهور با تاکید بر اهمیت شــروع گزینش از ســطح 
مدیران و تســری توأمان آن به سطوح اداری و کارشناسی و 
خدماتی گفت: اگر ســطحی از سطوح سازمان های اداری از 
گزینش مستثنی شــود، سلامت نظام اداری از همان سطح 
مســتنثنی شده آســیب خواهد دید.به گزارش ایسنا، سید 
ابراهیم رئیســی امروز - دوشــنبه - در »همایش سراسری 
کارگزاران گزینش کشور« که در محل سالن اجلاس سران 
برگزار شد، عدالت اداری را یکی از محورهای مهم و اساسی 
در موضوع گزینش دانســت و تصریح کــرد: اجرای عدالت 
اداری پایه و اساس مهمی برای تحقق سلامت و تحول نظام 
اداری کشــور و نیز تحقق عدالــت در عرصه های اقتصادی، 
اجتماعی و سیاســی است.اولین گام در مسیر تحقق عدالت 
اداری، شایستگی خود مسئولان گزینش است رئیس جمهور 
مســئولیت مدیران و کارگزاران گزینــش را جلوه ای مهم و 
راهبردی از عدالت اداری برشمرد و افزود: اولین گام در این 
مسیر شایستگی خود مسئولان گزینش است، زیرا مدیران 
و کارگــزاران مومن به انقلاب اســلامی، کارآمدی ادارات و 
باورمند به ضرورت تحول در نظام اداری می توانند بهترین ها 
را گزینش کنند.در مقاطعی تلاش شــد گزینش ها کارآیی 
خود را از دست بدهند رئیسی با اشاره به اینکه در مقاطعی 
با توجه به برخی نگاه ها و سلایق سیاسی خاص، تلاش شد 
که گزینش ها کارآیی خود را از دســت بدهند، خاطرنشان 
کرد: ایــن اتفاق به صلاح نظام اداری کشــور نبود، چرا که 
گزینش برای حفظ سلامت و کارآمدی نظام اداری ضروری 
اســت.هر بخشی که از گزینش مستثنی شود، سلامت نظام 
اداری از همانجا آســیب می بینــد رئیس جمهور نکته مهم 
دیگــر در فعالیت گزینش را نظارت و ارزیابی همه ســطوح 
اداری دانست و با تاکید بر شروع گزینش از سطح مدیران و 
تســری توأمان آن به سطوح اداری و کارشناسی و خدماتی 
افزود: اگر سطحی از ســطوح سازمان های اداری از گزینش 
مستثنی شود، سلامت نظام اداری از همان سطح مستنثنی 
شــده آسیب خواهد دید.جایگزینی سلایق سیاسی و حزبی 
بــا ضوابط آفت گزینش اســت رئیســی در ادامه حاکمیت 
ســلایق سیاســی و حزبی به جای رعایت ضوابط را از آفات 
گزینش دانست و بر پرهیز از گزینش متاثر از نگاه های حزبی، 
سیاسی و جناحی و لزوم تکیه بر اصول انقلاب و دیدگاه های 
امام راحل و رهبر معظم انقلاب اســلامی در گزینش تاکید 
کرد.رئیس جمهور همچنین ایســتادگی در مقابل توصیه ها 
و سفارشــات را جهاد گزینش گران در مسیر اجرای عدالت 
و ســلامت اداری توصیف کرد و افزود: گزینش گران در کار 
خود بــا دو حق الناس در عرصه فــردی و اجتماعی مواجه 
هســتند، اول حق شــخصی فرد گزینش شونده و دوم حق 
عمومی مردم که فرد گزینش شــونده باید مراقبت کند که 
نه حق فردی گزینش شــونده و نه حق عمومی مردم ضایع 

نشــود. سفارشــات و توصیه ها از جمله آفات در کمین کار 
گزینش گران رئیس جمهور سفارشات و توصیه ها را از دیگر 
آفات در کمین کار گزینش گران دانست و افزود: اگر توصیه و 
چانه زنی جای ضابطه را گرفت حق الناس و حق عمومی مردم 
ضایع  شده و عدالت از بین می رود. رئیسی با تاکید بر اینکه 
شــأن اجرای عدالت اجازه سفارش پذیری و توصیه احدی را 
ندارد، خاطرنشان کرد: ممکن است توصیه ای مبتنی بر حق 
و عدالت باشــد، اما باید در برابر سفارشــاتی که منطبق بر 
حق نیســتند محکم بیایستید. اگر غیر از این باشد عدالت و 
تحول اداری محقق نشده و مردم احساس کارآمدی در نظام 
اداری را نخواهند داشت.ضرورت بازنگری در ابزار و روش های 

گزینش با محوریت نیروهای با تجربه
رئیــس جمهور همکاری، هماهنگــی و هم افزایی مجموعه 
بخش های مسئول در جذب، نگهداری و ارتقای نیروی انسانی 
را باعث تضمین ســلامت نظام اداری دانســت و با تاکید بر 

ضرورت بازنگری در چارچوب ها و قواعد گزینش و بهره گیری 
از ابزار و روش های نوین، بهترین و با صلاحیت ترین مجموعه 
برای این بازنگــری را نیروهای با تجربه گزینش دانســت. 
رئیســی با بیان اینکه عدالت، تحول و کارآمدی نظام اداری 
محقق نمی شود، مگر با گزینش شایستگان گفت: نگاه برآمده 
از ترحم و رویکرد امدادی با وجود اینکه در بســیاری مواقع 
خوب است، اما در امر گزینش مطلقا نباید انجام شود چرا که 
مانع انتخاب و گزینش شایستگان و تحقق تحول و سلامت 
اداری خواهد شــد. توجه توأمــان به عرصه های تخصصی و 
اعتقادی در گزینش افراد بهره گرفتن از فناورهای ارتباطاتی 
و اطلاعاتــی، تاکید بر آسیب شناســی نظــام گزینش در 
نشســت های تخصصی و تاکید بر تلاش برای تصویرسازی 
صحیح و مثبت از اهمیت گزینش در سلامت و شکل گیری 
نظــام اداری عادلانــه، اهمیت جذب و نگهــداری و ارتقای 
نیروهای صالح و طرد نیروهای ناصالح از نظام اداری، ضرورت 

تــداوم ارزیابی، نظارت و گزینش افراد پس از مرحله جذب، 
بازنگری عملکرد گذشته هسته های گزینش با هدف ارتقا و 
بهبــود و تقویت گزینش، ضرورت گزینش به دور از افراط و 
تفریط، توجه توأمان به هر دو عرصه تخصصی و اعتقادی در 
گزینش و یافتن و دعوت به کار افراد صالح و توانمندی که به 
دلیل مناعت طبع اهل عرضه کردن خود برای مسئولیت ها 
نیســتند، از دیگر نکات مهم مطرح شــده از ســوی دکتر 
رئیسی در این نشست بود.ضرورت تقویت احساس عدالت و 
سلامت نظام اداری نزد مردم رئیس جمهور همچنین از همه 
کارگزاران گزینش کشــور خواست که اقتضائات روز کشور، 
سیاست ها و قوانین بالادستی، کارآمدی، پاسخگویی به هنگام 
و به روز بودن را در عملکرد خود و در بازنگری گذشته با هدف 
ارتقا و تقویت گزینش مدنظر قرار دهند تا علاوه بر برقراری 
عدالت، احساس عدالت و سلامت عملکرد نظام اداری کشور 

نیز نزد مردم ارتقا یابد.

وزیر کشور گفت: فرصت بررسی صلاحیت داوطلبان انتخابات در هیات های اجرایی 
کم بود اما در مجموع زمان بیشتری برای بررسی صلاحیت داوطلبان در هیات های 
اجرایی، هیات های نظارت و شورای نگهبان ایجاد شده است.به گزارش ایسنا، احمد 
وحیدی در حاشــیه دیدار با استانداران درباره زمان هیات های اجرایی برای بررسی 
صلاحیت داوطلبان انتخابات مجلس اظهار کرد: بیشتر از ۱۱ هزار نفر در هیات های 
نظارت تایید صلاحیت شده اند و اکنون انتخابات وارد یک مرحله جدیدی شده است. 
فرصت اعتراص وجود دارد و کســانی که رد صلاحیت شده یا عدم احراز خورده اند 
می توانند اعتراض کرده و مدارک خود را ارائه دهند.وی ادامه داد: یک روزنامه خاص 
از صحبت های من درباره فرصت بررسی صلاحیت ها برداشت اشتباهی کرده است. 
هیات های اجرایی برای بررســی صلاحیت ها ۱۰ روز فرصت داشــتند و این فرصت 
کم بود اما در قانون جدید فرصت بیشــتری برای بررسی صلاحیت ها در نظر گرفته 
شده است. هیات های اجرایی ۱۰ روز و ۵۰ روز هیات های نظارت و ۳۰ روز شورای 
نگهبان فرصت بررســی دارند؛ بنابراین فرصت بررســی صلاحیت ها بیشتر شده اما 
فرصت هیات های اجرایی ۱۰ روز بود که آن ها شــاید فرصت  بررسی همه موارد را 
نداشــتند و برای برخی عدم احراز خورده بود. برخی مثلا مدارک پنج سال فعالیت 
خــود را ارائه نکــرده و به همین دلیل عدم احراز خورده انــد ولی در ۵۰ روز بعدی 
فرصــت ارائه این مدارک خود را داشــته اند الان هم فرصــت اعتراض وجود دارد و 
شورای نگهبان ۳۰ روز فرصت بررسی اعتراض دارند. برخی بد برداشت کرده اند که 
من یک جا گفته ام فرصت کم بوده و یک جا گفته ام فرصت کافی بوده است رسانه 
ها باید به حرف ها دقت کنند.وزیر کشور درباره برگزاری انتخابات الکترونیکی تصریح 
کرد: بیشــتر مراحل 24 گانه انتخابات الکترونیکی برگزار می شود. در روز انتخابات 
احراز هویت الکترونیکی اســت. طبق قانون اخذ رای در یک هشتم  صندوق ها در 
حوزه هایی که بیش از یک نماینده دارند، باید الکترونیکی باشد.وی همچنین درباره 
جلسه خود با استانداران و وزیر رفاه، اظهار کرد: جلسه امروز با استانداران، وزیر رفاه، 
معاونین وزارت اقتصاد، سازمان بهزیستی، کمیته امداد، بسیج سازندگی و بانک های 
مختلف تشــکیل شد. موضوع جلســه هم نحوه تخصیص و استحصال منابع پیش 
بینی شده در بودجه برای قرض الحسنه و تسهیلات اشتغال زا بود. در سال گذشته 

و امسال در مجموع ۱8۰ همت 
منابع برای اشتغال زایی و قرض 
الحسنه پیش بینی شده است و 
بررسی شد که چگونه این منابع 
وصول شود. همچنین بابت بهبود 
عملکرد تبصره ۱8 قانون بودجه 
تصمیم گیری شــد. در ســال 
اقدامات خوبی  گذشته و امسال 
برای اشــتغال زایی انجام شده و 
استفاده بهتر از این ماده قانونی 
می تواند ظرفیت اشــتغال زایی 
ما را بیشتر کند.وحیدی با اشاره 
به تاکید برای ایجاد اشتغال برای 
همه اقشار، گفت: در این جلسه 
تاکید شــد که توجه بیشــتری 
برای ایجــاد اشــتغال تحصیل 
کردگان شــود زیرا نرخ بیکاری 
آنها بیشتر اســت. پیشنهاد شد 
که سقف تسهیلات برای اشتغال 
زایی افزایش یابد که در شورای 
عالی اشتغال باید به جمع بندی 
رسیده و تصویب شــود. درباره 
نقش اســتانداری ها و نهادهای 
حمایتی در جذب منابع اشتغال 
زایی همفکری شد تا استان ها در 
جهت توسعه و پیشرفت حرکت 

کنند.

ســخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: در اجلاس آتی »بریکس« که ماه آینده در روسیه برگزار خواهد شد، جمهوری اسلامی 
ایران به عنوان عضو رسمی حضور خواهد داشت.»ابوالفضل عمویی« سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اســلامی در گفت وگو با خبرنگار مهر، با اشــاره به عضویت رسمی ایران در گروه بریکس از اول سال میلادی جدید، اظهار کرد: پیوستن 
جمهوری اسلامی ایران به بریکس، اتفاق بسیار مهمی در حوزه روابط خارجی کشورمان است.وی با بیان اینکه پیوستن ایران به بریکس، زمینه ساز توسعه همکاری های ما با کشورهایی 
است که از نظر اقتصادی ظرفیت های بالایی دارند افزود: بریکس یک مجمع اقتصادی و متشکل از کشورهایی است که اقتصاد نوظهور دارند و می توانند چارچوب های قواعد اقتصاد 
بین الملل در آینده را تعیین کنند؛ بر این اساس، حضور ایران در این مجمع فرصت بسیار بزرگی برای تعامل با اقتصادهای نوظهور است.سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: در اجلاس قبلی بریکس که در آفریقای جنوبی برگزار شد، جمهوری اسلامی ایران به عنوان عضو بریکس پذیرفته شد و این عضویت به صورت 
رسمی از اولین روز سال جدید میلادی آغاز شد؛ در اجلاس آتی بریکس که ماه آینده در روسیه برگزار خواهد شد، جمهوری اسلامی ایران به عنوان عضو رسمی، حضور خواهد داشت.

رییس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: جذب جوانان و نوجوانان با استفاده از فناوری های جدید، می تواند به ما در توسعه فرهنگ 
مقاومت کمک فراوانی کند.به گزارش خبرنگار مهر، سردار سرلشکر پاسدار »محمد باقری« رییس ستاد کل نیروهای مسلح صبح 
امروز در همایش سراســری مدیران بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس با تاکید بر گسترش فرهنگ غنی دفاع مقدس 
اظهار کرد: بازگویی تجارب گرانقدر دفاع مقدس و مقاومت و بازگویی پیشــرفت هایی کشــور برای جوانان می تواند تحولی عظیم 

بیافریند.وی با اشاره به فرامین اخیر رهبر انقلاب در حوزه تولیدات دفاع مقدس افزود: ایشان در دیدار پیشکسوتان جهاد و مقاومت، بر لزوم افزایش تولیدات در حوزه دفاع 
مقدس تاکید کردند؛ از سوی دیگر ارتقای کیفیت همواره مورد تاکید ایشان بوده و هست؛ آثار بی کیفیت نه تنها موجب انتقال تجارب گرانقدر دفاع مقدس نمی شود بلکه 
اثر ضد تبلیغی نیز دارد رییس ستاد کل نیروهای مسلح یکی از شاخص های موفقیت مدیران بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس در استان ها و شهرستان ها را 
افزایش همکاری مقامات و مسؤولان استان در توسعه فرهنگ مقاومت دانست و گفت: جذب جوانان و نوجوانان با استفاده از فناوری های جدید می تواند به ما در توسعه 

فرهنگ مقاومت کمک فراوانی کند.

عمویی در گفت وگو با مهر:

عضویت ایران در »بریکس« فرصت خوبی برای توسعه 
تجارت خارجی است

سرلشکر باقری:

جذب جوانان با فناوری های جدید به توسعه 
»فرهنگ مقاومت« کمک می کند

وحیدی: فرصت بررسی صلاحیت داوطلبان در هیات های اجرایی کم بود نه کل انتخابات
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گزیده خبر

فروشدرحاشیهبازارگرهیرابازنمیکند

در دومین جلســه هیات امنای 
حساب ملی پیشرفت و عدالت 
که صبح امروز - دوشــنبه - به 
ریاست معاون اول رییس جمهور 
برگزار شــد، گــزارش عملکرد 
تبصــره ۱۸ قانــون بودجــه و 
راستای  انجام شده در  اقدامات 
اجــرای ایــن تبصــره طی ۳ 
سال گذشته بررســی و برنامه 
سال  برای  اجرایی  دستگاه های 
جاری نهایی و مصوب شــد.به 
ایسنا، محمد مخبر در  گزارش 
این جلسه با اشاره به اهمیت و 
روند شکل گیری صندوق ملی 
پیشــرفت و عدالــت در دولت 
مجلس  همکاری  با  ســیزدهم 
شــورای اســامی در راستای 
کمک به مشاغل خرد ، کوچک 

و خانگی در سراســر کشور تصریح کرد: حساب ملی پیشــرفت و عدالت با هدف 
افزایش تولید و بهره وری برای پیشرفت استان های کشور از طریق اختصاص منابع 
لازم برای اشتغالزایی شکل گرفته است و باید بخش بیشتری از توزیع منابع با توجه 
به استان هایی با میزان اشتغال زیر میانگین کشوری، تخصیص یابد.وی تاکید کرد: 
دولت بنا دارد در تبصره ۱۸ با کمک منابع دولتی، تلفیق منابع با نظام بانکی و ارائه 
برنامه دســتگاه ها از طریق حساب ملی پیشرفت و عدالت، برنامه توسعه و آبادانی 
روســتاها و شهرهای کشور به ویژه مناطق محروم را پیگیری نماید که با توجه به 
راه اندازی شبکه ای از حساب ملی پیشرفت و عدالت در استانداری ها، این اختیار 
به استان های کشور داده شده است تا از طریق این حساب برنامه های توسعه ای 
اســتان خود را عملیاتی کنند.وی در این جلسه که وزرای اقتصاد،تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، جهاد کشاورزی و ارتباطات و فناوری اطاعات،  روسای سازمان برنامه و 
بودجه و بانک مرکزی، معاون علمی و فناوری رییس جمهور و رییس کمیســیون 
تلفیق لایحه های بودجه مجلس شــورای اســامی حضور داشتند، تاکید کرد تا 
ضمن آســیب شناسی از وضعیت تخصیص منابع،  عملکرد دستگاه ها و اصاحات 
تبصره ۱۸، هر چه ســریعتر منابع تبصره ۱۸ حســاب ملی پیشرفت و عدالت به 

دستگاه ها تخصیص یابد.در این 
اقتصادی و  امور  جلســه وزارت 
دارایی گزارشی از عملکرد تبصره 
۱۸ قانون بودجه ســال ۱۴۰۰، 
اقدامات انجام شــده تبصره ۱۸ 
و  بودجه ســال ۱۴۰۱  قانــون 
گزارش اقدامات تبصره ۱۸ قانون 
بودجه سال جاری ارائه کرد.طبق 
گزارش عملکرد تبصره ۱۸ قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۰ از ۳۵ هزار 
میلیارد تومان ارزش تســهیات 
پرداخت شــده تعــداد ۳۴ هزار 
طــرح با هزینــه ســرانه ایجاد 
اشتغال ۲۱۴ میلیارد تومانی در 
ســال ۱۴۰۰ اجرایی شده است.

در ســال ۱۴۰۱ نیــز ۴,۴ هزار 
میلیارد ریال به کســب و کارها 
طی ۱۰۰ روز اول اجرای تبصره 
۱۸ پرداخت شده که از این میزان ۱۷.۶ هزار میلیارد ریال اسناد خزانه و ۴.۸ هزار 
میلیارد ریال منابع نقدی اختصاص یافته اســت. در سال ۱۴۰۲ نیز کل تسهیات 
پرداختی دستگاه ها با احتساب سهم بانک های عامل از محل منابع تا پایان آذرماه 
سال جاری ۴۴ هزار میلیارد ریال میزان تسهیات پرداختی با احتساب سهم بانک 
ها و ۳۹۱ هزار میلیارد ریال تســهیات نقدی مصوب و اسناد خزانه تنزیل یافته با 
احتساب ســهم بانک ها بوده است.در ادامه نیز گزارش عملکرد دستگاهی استانی 
و بانکی در خصوص اجرای تبصره ۱۸ ارائه و اعام شــد، در ۳۱ صندوق پژوهش و 
فناوری ملی استانی، ۳ صندوق دولتی و ۲ صندوق حمایتی در مجموع ۹۶۰ هزار 
میلیارد تومان افزایش سرمایه ایجاد شده است که در حدود ۸ برابر این رقم ضمانت 
نامه در برنامه دستگاه های دولتی نهایی شده است.همچنین در خصوص عملکرد 
تسهیات منابع قرض الحســنه تبصره ۱۸، ۲۰ هزار میلیارد تومان از محل قرض 
الحسنه توسط ۴ دســتگاه حمایتی مکلف در تبصره۱۸ برای اشتغالزایی پرداخت 
شده است.در پایان این جلسه نیز برنامه های دستگاه های اجرایی برای سال ۱۴۰۲ 
نهایی و مصوب شد و در مرحله پرداخت منابع به مشاغل خرد و کوچک و خانگی 

قرار گرفته است.

نماینده مردم مراغه در مجلس شورای اسامی از عدم پرداخت وام های خرد به مردم انتقاد کرد.به گزارش ایسنا، علی 
علیزاده در تذکری شفاهی در جریان جلسه علنی امروز مجلس، خطاب به رئیس بانک مرکزی، بیان کرد: وام های خرد 
مردم و حتی وام هایی که باید از قبل به مردم پرداخت شود، پرداخت نمی شود و علت آن بخشنامه های بانک مرکزی 
است. علت این موضوع از طرف بانک ها، بخشنامه محاسبه ترازنامه اعام می شود که وام های خرد را استثنا نکرده است. 
وی در ادامه اظهار کرد: برقراری فوق العاده خاص نظام ســامت در شــرایط کنونی یک ضرورت است. این عزیزان در 
روزهای سخت به داد مردم می رسند. برقراری فوق العاده خاص کارکنان وزارت کشور نیز باید مورد توجه قرار گیرد. در 

روزهای سخت انتخابات کشور به آنها نیاز دارد.

ایسنا/خوزســتان مدیرعامل شرکت آب و فاضاب خوزســتان از اجرای ۱۰ پروژه آبرسانی با پیشرفت ۵۰ درصد در اندیکا و 
روستاهای اطراف خبر داد.محمدرضا کرمی نژاد امروز ۱۸ دی ماه در بازدید از پروژه های آبرسانی شهرستان اندیکا و روستاهای 
اطراف آن اظهار کرد: از آغاز دولت سیزدهم تاکنون ۱۳ پروژه آب شرب برای شهرستان اندیکا و روستاهای اطراف اجرایی شده 
است که ۳ پروژه تکمیل و وارد مدار بهره برداری شده و ۱۰ پروژه آن با پیشرفت ۵۰ درصد در حال کار است و با تکمیل این 

پروژه ها مشــکل آب شــرب شهرستان اندیکا و روستاهای اطراف بعد از سال ها برطرف می شود.به گزارش ایسنا، وی افزود: ۱۲۰۰ متر خط لوله برای تامین آب شرب 
منطقه آبژدان اجرایی می شود و امروز جلسه ای با شهردار این منطقه برگزار و روند اجرایی این پروژه از فردا آغاز می شود.مدیرعامل شرکت آب و فاضاب خوزستان به 
دیگر پروژه آبرسانی در شهرستان اندیکا اشاره کرد و گفت: لوله خط ۴۰۰ میلیمتر از چال شیخ احمد تا مخازن تخت مشکان توسط قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( 
تامین شــد و اجرای این پروژه در دســتور کار قرار گرفت.وی عنوان کرد: عملیات اجرایی خط ۳۵۰ میلیمتری از چگارمان تا قاسم آباد از پایان هفته با برطرف شدن 

معارضین آغاز می شود که تاکنون ۳ هزار و ۲۰۰ متر اجرا شده است و ۵۰۰ متر لوله موردنیاز آن تامین و در محل اجرای پروژه دپو شده است.

انتقاد علیزاده از عدم پرداخت وام های 
خرد به مردم

مدیرعامل شرکت آب و فاضاب خوزستان:

۱۰ پروژه آبرسانی در اندیکا و روستاهای اطراف آن در حال 
اجرا است

یک فعال صنعت خودرو ضمن تاکید بر اینکه در شــرایط فعلی که بازار انحصاری و به  دور از هرگونه 
تعادل است، نه تنها فروش به قیمت حاشیه بازار گرهی را باز نمی کند، بلکه به قیمت های بسیار ناروای 
فعلی بازار رســمیت می بخشــد،گفت: با توجه به راهکار مطرح شــده در مورد فروش محصولات دو 
خودروســاز در حاشــیه بازار نه تنها قیمت  در بازار جهش پیدا خواهد کرد، بلکه در حال حاضر مازاد 
بر تعهدی وجود ندارد و خودروســازان تا ســال آینده تعهد دارند.به گزارش ایسنا، به دنبال موضوعات 
مطرح شــده طی روزهای اخیر پیرامون راهکاری برای پرداخت مطالبات قطعه ســازان از محل فروش 
۶۰ هزار دســتگاه از محصولات هر یک از دو خودروســاز بزرگ در حاشیه بازار و به قیمت پنج درصد 
کمتر از نرخ بازار )از محل تولید مازاد بر تعهدات خودروســازان و تا پایان سال جاری(، عاوه بر اینکه 
شــورای رقابت، هرگونه عرضه خارج  از دستورالعمل ۵۴۳ این شورای را غیرقانونی خواند. قطعه سازان 
نیز بر این موضوع تاکید کردند که با توجه به نبود هیچ راه حلی همچون روال ســال های گذشته برای 
تامین نقدینگی و مطالبات قطعه سازان در پایان سال و شب  عِید آن ها، این پیشنهاد ارائه شد؛ بنابراین 
قطعه سازان علیرغم اینکه ذی نفع این موضوع هستند و می توانند به مطالبات خود که اکنون از ۵۰ هزار 
میلیارد تومان هم فراتر رفته و بالغ بر ۱۳ هزار میلیارد تومان آن معوقات بالای ۱۲۰ روز و سررسید شده 
است، دست پیدا کنند اما هیچ طرف این دو سر موضوع نیستند؛ چراکه یک سر این ماجرا وزارت صمت 
برای صدور مجوز فروش و ســر دیگر خودروسازان هستند.البته که تاکنون نیز وزارت صمت، مجوزی 
برای فروش محصولات خودروســازان طبق راهکار پیشنهادی صادر نکرده و راهکار جایگزین هم ارائه 
نشــده است.تجربه  منفی گذشــته را تکرار نکنیم  در رابطه با این موضوع، علی خسروانی- عضو هیات 
رئیسه اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران- در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: بندی که در 
صورتجلسه  مذکور مطرح شد، در حقیقت به نوعی به معنی "آزادسازی قیمت خودرو" است؛ آن هم نه 
حتی قیمتی که خودِ خودروسازان آن را تعیین کنند، بلکه بازار تعیین کننده قیمت باشد و قیمت بازار 
ماک قرار گیرد. این درحالیست که اگر قیمت را آزاد و به عهده خودروساز بگذاریم و فضای انحصاری 
خودرو را بشــکنیم و بازار به حالت عادی بازگردد، آن ها هم به این قیمت های حاشیه بازار فعلی راضی 
نیســتند و قیمتِ بازار برخی محصولات را بالا می دانند.وی افزود: اما اینکه قرار باشد خودرو به قیمت 
بازار فروخته شود، "رسمیت بخشیدن به قیمت های بسیار ناروایِ فعلی بازار" است که به سبب شرایط 
انحصاری، ایجاد شــده است. موضوع این اســت که گویی بخواهند ۱۲۰ هزار دستگاه خودرو به جای 
طلب ها از شرکت ها گرفته شود و این خودروها به قیمت بازار آزاد به فروش برسد؛ بنابراین آسیبی که 
خواهد زد این است که دقیقا این شیوه، به قیمت های فعلی بازار رسمیت می بخشد.بافاصله با افزایش 
قیمت رسمی فروش، قیمت در بازار هم جهش خواهد کرد و اختاف قیمت خود را حفظ خواهد کرد 
و قیمت ها به شــدت افزایشی می شود؛ متاسفانه این افزایش قیمت نیز به مذاق ها خوش خواهد آمد و 
دفعه  بعد نیز مجدد تصمیم می گیرند که پنج درصد زیر قیمت بازاری که حالا بالاتر هم رفته اســت، 
بفروشنداین فعال صنعت و بازار خودروی کشور، خاطرنشان کرد: تصور نکنیم که با این روش ، قیمت 
بازار به کارخانه نزدیک یا یکی می شــود، بلکه اتفاقی که خواهد افتاد این است که بافاصله با افزایش 
قیمت رسمی فروش، قیمت در بازار هم جهش خواهد کرد و اختاف قیمت خود را حفظ خواهد کرد 
و قیمت ها به شــدت افزایشی می شود؛ متاسفانه این افزایش قیمت نیز به مذاق ها خوش خواهد آمد و 
دفعه  بعد نیز مجدد تصمیم می گیرند که پنج درصد زیر قیمت بازاری که حالا بالاتر هم رفته اســت، 
بفروشند.عضو هیات رئیسه اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران تصریح کرد: ضمن اینکه 
پنج درصد کمتر از بازار نیز، با احتساب هزینه هایی که به خریدار تحمیل می شود،  عما همان قیمت 
بازار برای خریدار تمام می شود؛ این پنج درصد در حقیقت گمراه کننده است.خسروانی ضمن اشاره به 
تجربه های منفی گذشــته، گفت: هر زمان که چنین مجوزی برای خودروساز صادر می شود، همچون 

ســال ۱۳۹۷ که رضا رحمانی وزیر وقت صنعت، معدن و تجارت بود، همین اتفاق افتاد و همان زمان 
نیز این هشــدارها را دادیم و دیدیم که فاجعه قیمتی در مقطع زمانی خودش، پیش آمد؛ بنابراین )هر 
وقت چنین مجوزهایی صادر شده(، از پیش از آن، عرضه را قطره چکانی می کنند )همانطور که دیدیم 
طی یک ماه گذشته چنین اتفاقی افتاده( و قیمت بازار رشد می کند؛ در حقیقت به نوعی قیمت بازار را 
گروکشی می کنند تا قیمت ها در بازار بالا برود و سپس تصمیم می گیرند که با این قیمت های جدید، 
پنج درصد زیر قیمت بفروشند که عدد بالاتری خواهد بود و این سیکل همچنان ادامه خواهد داشت.

کدام مازاد بر تعهد؟! وی تصریح کرد: از ســوی دیگر گفته شده است که از محل تولیدِ مازاد بر تعهد؛ 
کدام مازاد بر تعهد؟! تحویل کدام محصول این دو خودروساز به روز است و افراد می توانند بافاصله پس 
از خرید، خودروی خود را تحویل بگیرند؟! مازاد بر تعهد، برای زمانی است که خودروساز تمامی تعهدات 
ایجاد شده  خود را ایفا کرده و دست مشتری دیگر حواله  تحویل نگرفته، نداشته باشد و تعداد انبوهی از 

محصولات در نمایندگی ها موجود باشد و در اصطاح بگویید "مردم بیایید ببرید و مشتری نباشد".مازاد 
بر تعهد این است که شرکت از خودرویی به وفور دارد اما مشتری برای آن نیست،بنابراین  به تبع قیمت 
آن در بازار از قیمت شرکت هم پایین تر آمده و شرکت، حتی اقساطی هم ارائه می کنند تا مردم خرید 
کنند؛ اما در حال حاضر خودروســازان، واقعا مازاد بر تعهد دارند؟ خودرویی دارند که در همین لحظه 
مشــتری خریداری کند و آنها تحویل دهند؟این فعال بازار خودرو افزود: این در حالیســت که این دو 
خودروساز تا سال ۱۴۰۳ هم همچنان تعهد ایجاد کرده، ضمن اینکه تعهدهای قبلی را هم نمی توانند، 
تحویل دهند و اقدام به طرح تبدیل و... می کنند؛ بنابراین همانطور که اشــاره کردم، مازاد بر تعهد این 
است که شرکت از خودرویی به وفور دارد اما مشتری برای آن نیست، بنابراین  به تبع قیمت آن در بازار 
از قیمت شــرکت هم پایین تر آمده و شرکت، حتی اقساطی هم ارائه می کنند تا مردم خرید کنند؛ اما 
در حال حاضر ایران خودرو و سایپا، واقعا مازاد بر تعهد دارند؟عضو هیات رئیسه اتحادیه نمایشگاه داران 
و فروشــندگان خودرو تهران ادامه داد: البته که این را هم باید در نظر گرفت زمانی که چنین مجوزی 
صادر و در آن قید شود که مازاد بر تعهد، طبیعی است که دیگر شرکت تعهد جدید ایجاد نکند تا بتواند 
به قیمت حاشــیه بازار عرضه کند.عده ای می خواهند از این نمد کاه بدوزند... خسروانی با بیان اینکه 
در نکاه کلی هیچکس مخالف عرضه به قیمت پنج درصد زیر بازار و حتی به قیمت بازار نیست، تاکید 
کرد: اما این در شــرایطی است که بازار غیرانحصاری و رقابتی باشد؛ همچنین واردات خودرو آزاد شود 
و بازار تعدیل شــود؛ نه در شــرایط فعلی که هنوز اباغ مصوبه واردات خودروهای کارکرده دارای ابهام 
اســت )پس از گذشــت یک هفته از وعده وزیر برای اباغ( و جلوی اباغ آن گرفته شده است و همین 
امر موجب افزایشــی شدن قیمت ها شده و در حقیقت عده ای می خواهند "از این نمد، برای خود کاه 
بدوزند."وی افزود: زمانی که بازار رقابتی و به دور از انحصار و متعادل باشــد، دیگر صف های قرعه کشی، 
تقاضا و.. جمع می شود، پس دیگر چرا اصا پنج درصد زیر قیمت بازار؟ به همان قیمت بازار بفروشد و 
اختیار آن را به دست بگیرد؛ اما تا زمانی که بازار خودرو انحصاری است و خودرو، هنوز کالایی سرمایه ای 
اســت و خریدارانی دارد که با هدف سرمایه گذاری، خودرو می خرند، امکان این نیست که قیمت بازار 
ماک قرار گیرد واجرای آن، اجحاف شــدید در حق مصرف کننده  واقعی اســت.این عضو هیات رئیسه 
اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران تصریح کرد: افرادی می خواهند ۱۲۰ هزار دستگاه 
به قیمت روز بازار عرضه شــود و برایشــان هیچ اهمیتی ندارد که چه بایی ســر بازار و مردم و حتی 
خودروســاز خواهد آمد! مصرف کننده واقعی در حال حاضــر توان خرید به همین قیمت ها را ندارند و 
بسیار سخت شده است، با این افزایش قیمت چه کنند.خسروانی ضمن تاکید بر اینکه بر اساس حدس 
و گمان صحبت نمی کنیم، بلکه از یک تجربه  اجرا شــده  منفی، سند ارائه می کنیم، گفت: این موضوع 
را اصا مثبت نمی بینیم و بایســتی وزیر صمت بیشــتر بر این موضوع تمرکز کنند. اما می توان گفت، 
زمانی که آیین نامه واردات خودروهای کارکرده اباغ شد، بازار به حالت تعادل رسید و صف خرید جمع 
شد و ایفای تعهد به روز شد،آن زمان شرکت ها آزاد خواهند بود که تعیین کننده قیمت باشند. آن وقت 
اســت که قیمت بازار، قیمت منطقی است؛ اما در شرایط فعلی نمی توان، قیمت بازار را ماک قرار داد.

وی یادآور شد:  این موضوع مشابه همان تجربه عرضه در بورس است؛ دوستان می گفتند که خودرو در 
بورس عرضه شود و کشف قیمت صورت گیرد! باید گفت در شرایط عرضه قطره چکانی و محدود است، 
خودرو متناسب با تقاضا نیست و عرضه به شدت کمتر از تقاضا است، قیمتی که در بورس کشف می شود 
هم قیمت واقعی نیست؛ بنابراین شرایط کاما غیررقابتی و انحصاری است. بنابراین خودروسازان بایستی 
فعا با همین قیمت های شورای رقابت که مدام هم تحت فشارها، برای خودروسازان راه را باز می کند، 
بســازند تا زمانی که واردات آزاد، بازار به تعادل برســد و از انحصار خارج شود، تا بتوان قیمت گذاری را 

به دست شرکت ها سپرد.

اختلاف نظر درباره بدهی 
۱۰۰ میلیارد دلاری

برخاف نظر مسئولان صندوق توسعه ملی، سخنگوی دولت معتقد است که میزان 
بدهی اش به صندوق توسعه ملی ۱۰۰ میلیارد دلار نیست و هیات نظارت صندوق 
باید مشخص کند چه میزان از این بدهی ها حسابرسی شده و چه میزان حسابرسی 
نشــده اســت.به گزارش ایسنا، مسئولان صندوق توســعه ملی بارها از طلب ۱۰۰ 
میلیارد دلاری خود از دولت ها سخن گفته و اعام کرده اند این مبلغ از سال ۱۳۸۹ 
در دولت های مختلف انباشت شده است.روز یکشنبه اما سخنگوی دولت گفت که 
عدد ۱۰۰ میلیارد دلار مورد تایید دولت نیست؛ زیرا هیاتی برای نظارت بر صندوق 
توسعه ملی تعیین شده که مشخص می کند چه مقدار از بدهی ها به صندوق توسعه، 
قانونی و حسابرســی شده اســت و چه میزان حسابرسی شده نیست. سیداحسان 
خاندوزی البته اصل بدهی را تکذیب نکرد. برای تسویه این طلب نیز در برنامه هفتم 
توسعه چاره اندیشی شده است.طبق بند »ب« ماده ۳ برنامه هفتم توسعه، صندوق 
توسعه ملی اجازه دارد در حوزه اکتشاف، توسعه، استخراج، تولید و فروش نفت و گاز، 
با اولویت میادین مشترک و جدید، سرمایه گذاری کند. دولت این اجازه را از مجلس 
اخذ کرده تا بتواند بدهی خود به صندوق توسعه ملی را تسویه کند.موضوع تسویه 
بدهی با صندوق توســعه ملی که از آن به عنوان ذخیره ای برای روز مبادای کشور 
یاد می شود، برای اولین بار به طور جدی توسط دولت سیزدهم مطرح  شده است؛ 
زیرا به گفته خاندوزی، در برنامه های پیشین توسعه چنین ردپایی وجود نداشت که 
دولت برای بدهی خود به صندوق توسعه تدبیری بیاندیشد.هنوز مسئولان صندوق 
توســعه ملی نســبت به تکذیب طلب ۱۰۰ میلیارد دلاری شان از سوی سخنگوی 
دولت واکنشی نشان نداده اند اما مدتی قبل، مهدی غضنفری رییس صندوق توسعه 
ملی گفت که صندوق از طلب ۱۰۰ میلیارد دلاری خود دســت نکشــیده و پس از 
آزمایش ســه راه حل برای وصول آن سرانجام در ماه های اخیر تصمیم گرفت برای 
وصول این مبلغ در صنعت نفت ســرمایه گذاری کندبر اساس گفته های مسئولان 
صندوق توســعه ملی، منابع صندوق حدود ۱۵۰ میلیارد دلار بوده که از ۱۳ سال 
گذشته دولت ها بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار از صندوق استقراض کرده اند. ۴۰ میلیارد 
دلار نیز تسهیات داده شده و این برداشت ایجاد شد که موجودی فعلی آن به ۱۰ 
میلیارد دلار رســیده است. البته غضنفری اعام کرد موجودی صندوق توسعه ملی 
فقط ۱۰ میلیارد دلار نیســت؛ زیرا تســهیاتی که با نرخ سود پایین پرداخت شده 
جزو دارایی صندوق اســت و باعوض نیست؛ حتی برخی منابع برگشته و صندوق 
توانسته از این منابع برای ارائه وام استفاده کند.نکته  دیگر این که به گفته غضنفری، 
مسیر تحقق سرمایه گذاری صندوق توسعه ملی در صنعت نفت چندان هموار نبود؛ 
زیرا برای این که اجازه ســرمایه گذاری در صنعت نفت را اخذ کنیم ناچار شــدیم با 

اختصاص ۲۰ درصد از صادرات نفت اختصاصی صندوق به دولت موافقت کنیم.

یک مقام سازمان امور مالیاتی:

ارسال مرحله ای اطلاعات خانه های خالی 
محاسبه مالیات را غیرممکن می کند

 مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی کشور گفت: ارسال مرحله ای اطاعات 
خانه های خالی توسط وزارت راه و شهرسازی به این سازمان، محاسبه مالیات برای 
مالکان این خانه ها را غیرممکن می سازد.به گزارش ایسنا، شاهین مستوفی با اشاره 
به تکلیف قانونــی اخذ مالیات بر خانه های خالی در اجرای تبصره )۷( ماده )۱۶۹( 
مکرر قانون مالیات های مستقیم، اظهار کرد: بر اساس این ماده قانونی، وزارت راه و 
شهرسازی موظف بود حداکثر ظرف مدت شش ماه پس از تصویب قانون )خردادماه 
ســال ۱۴۰۰( سامانه ملی اماک و اسکان کشور را ایجاد و امکان دسترسی برخط 
به ســامانه مذکور را برای سازمان امور مالیاتی کشور ایجاد کند.وی افزود: سازمان 
امور مالیاتی کشور نیز مکلف است براساس اطاعات دریافتی از سامانه فوق، تا پایان 
تیرماه هرســال مالیات متعلق به مالکان واحدهای مشمول ماده )۵۴( مکرر قانون 
مذکور را به ایشان اعام نماید.مستوفی با بیان اینکه امکان دسترسی سازمان امور 
مالیاتی کشور به اطاعات سامانه ملی اماک و اسکان کشور در آذرماه سال ۱۴۰۲ 
از سوی وزارت راه و شهرسازی به این سازمان ارائه شد، تصریح کرد: بر این اساس در 
مرحله اول در آذرماه سال جاری، اطاعات مربوط به ۱۹ هزار و ۲۹۹ واحد مسکونی 
خالی و در مرحله دوم در دی ماه ســال جاری، اطاعات مربوط به ۴۰ هزار و ۲۶۳ 
واحد  مسکونی خالی در سال ۱۴۰۱ به سازمان امور مالیاتی کشور از طریق سامانه 
ارتباطی ارسال شده اســت.مدیرکل دفتر حسابرسی مالیاتی سازمان امور مالیاتی 
کشــور با اشاره به اینکه ارسال مرحله ای اطاعات توسط وزارت راه و شهرسازی به 
این سازمان عماً محاسبه مالیات برای مالکان را برای این سازمان غیرممکن می کند 
افزود: محاسبه مالیات اماک مسکونی خالی برای هر فرد مستلزم در اختیار داشتن 
اطاعات کامل خانه های خالی آن فرد در کل کشــور است چراکه مالیات فردی که 
دارای بیش از پنج واحد خانه خالی )۶ دانگ( اســت برای تمامی اماک وی معادل 

دو برابر حالتی است که کمتر از پنج واحد خانه خالی دارد. 

مرتضوی: دولت به وعده 
خود برای ایجاد اشتغال 

عمل کرد

وزیر رفاه، کار و تامین اجتماعی گفت: دولت با افتخار اعام می کند که به تعهد 
خود در زمینه ایجاد اشــتغال عمل کرده است.به گزارش ایسنا، صولت مرتضوی 
در نشســت امروز با استانداران در وزارت کشور با تشکر از استانداران بابت تامین 
اشتغال در دولت سیزدهم، اظهار کرد: دولت صادق الوعد در دو سال گذشته بیشتر 
تعهد ایجاد اشتغال ۱ میلیون در سال عمل کرد.  این آمار براساس سامانه رصد در 
وزارت رفاه، مراکز پژوهشی و سازمان تامین اجتماعی است.وی افزود: در دو سال 
گذشــته بالای دو میلیون بیمه اجباری و اختیاری داشته ایم. بیمه اجباری یعنی 
کارفرما نیروی کار جذب و او را بیمه کرده اســت. در تابســتان امسال ۷۰۰ هزار 
اشتغال خالص به روایت مرکز آمار ایران ایجاد شده است.مرتضوی افزود: وزارت کار 
تنظیم گر برای ایجاد اشتغال است. فعالیت در بخش ساخت مسکن، اشتغال دانش 
بنیان، حذف زواید دست و پا گیر برای صدور مجوز کسب و کار و ارائه تسهیات 
باعث شــده دولت با افتخار اعام کند که به تعهد خود در زمینه ایجاد اشــتغال 
عمل کرده اســت. با این حال ظرفیت نیروی انسانی و منابع ما با شدت بیشتر از 
عملکرد ماست و نباید به این حد ایجاد اشتغال کفایت کرد.وزیر رفاه افزود: حداقل 
تا پایان ســال می توانیم ۱۵۰ همت برای ایجاد اشــتغال تز محل منابع عمومی 
دولت تســهیات پرداخت کنیم. تا پایان ســال زمان زیادی نداریم اما منابع در 
اختیار داریم.وی ادامه داد: تا الان براساس پایش ها و نظرسنجی ها اعام می کردیم 
نرخ بیکاری در کانال ۷ اســت اما نمی دانستیم دقیقا چه کسانی بیکار هستند اما 
الان سامانه ای راه اندازی شده که به زودی رونمایی  می شود که براساس آن  آمار 
بیکاری با جزئیات را در هر استان و شهرستان بدست می آوریم. همچنین بزودی 

می توان دقیقا تمام کسانی که زیر خط فقر هستند، شناسایی شوند.

معاون اول ریس جمهور تاکید کرد

تسریع در اختصاص منابع تبصره ۱۸ حساب ملی پیشرفت و عدالت به دستگاه ها
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یک شــرکت دانش بنیان ایرانی موفق به ســاخت دستگاه »نانواســپکتروفتومتر« به عنوان 
کوچکترین دســتگاه طیف سنج موجود در جهان شــده است که در آزمایشگاه های شیمی و 
صنایع مختلف کاربــرد دارد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقــل از معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، فریدون حســن پور، مدیرعامل شــرکت دانش بنیان 
مهندســی الکترون پیشرو تحقیق با بیان این که محصولات این شرکت دانش بنیان در حوزه 
طیف سنجی در چند دوره به عنوان طرح برگزیده در نمایشگاه »ایران ساخت« شناخته شده 
اظهار داشت: این شرکت جزو نخستین شرکت هایی است که در حوزه طیف سنجی شروع به 
فعالیت کرده و دستاوردهای زیادی نیز در این حوزه داشته ایم؛ نتیجه کار در مرحله اول این 
بود که به کوچکترین دســتگاه اسپکتروفتومتر دنیا دست پیدا کردیم که عنوان این دستگاه 
"نانواســپکتروفتومتر" است که در محدوده ۳۹۰ تا ۸۵۰ نانومتر با دقت ۱ نانومتر عرضه شده 
است.وی خاطرنشان کرد: دستگاه نانواسپکتروفتومتر با ابعاد ۱۰ در ۶ در ۴ سانتیمتر مکعب 
- نزدیک به یک ســوم نمونه های مشابه خارجی - کوچکترین دستگاه طیف سنج موجود در 
جهان اســت که با تکیه بر علم و توانایی متخصصان داخلی طراحی و ساخته شده است. این 
دســتگاه علی رغم سایز کوچک، دارای قابلیت های منحصربه فردی است.حسن پور با اشاره به 
قابلیت ها و ویژگی های متمایز و اصلی این دستگاه تصریح کرد: به کارگیری فناوری لامپ سرد 
جهت عدم تولید گرما در دستگاه، برخورداری از محدوده طول موج وسیع، ارسال اطلاعات از 
طریق کابل USB، قابلیت ارتباط فیبر نوری، امکان شارژ بی سیم، شارژ سریع از طریق کابل

USB، ســه ساعت استفاده فقط با یک بار شارژ دستگاه، مصرف انرژی بسیار پایین، نرم افزار 
کاملًا پیشرفته، نمایش دمای داخل دستگاه، ثبت مدت کارکرد دستگاه در سخت افزار، ثبت 
مدت روشــن بودن منبع نور، دارای سیستم خودکار عیب یاب سخت افزاری و دارای شماره 
سریال یکتا در داخل سخت افزار UID از ویژگی های این طیف سنج است.است.وی ادامه داد: 
قابلیت های این دســتگاه در مقایسه با نمونه های مشــابه خارجی، انتقال اطلاعات به صورت 
وایرلس اســت دوم به صورت وایرلس قابلیت شــارژ را دارد و در مرحله سوم یک اپلیکیشن 
موبایل برای آن توســعه داده شده است تا علاوه بر لپتاپ و سیستم، برای کاربردهای متنوع، 
سفارشی سازی کنیم.حســن پور درباره طیف سنج ساخت این شرکت گفت: طیف سنجی در 
صنایع مختلفی کاربرد دارد که از جمله آنها آزمایشــگاه های شیمی، صنایع دارویی،  صنایع 
غذایی، صنایع کشاورزی و نفت و گاز برای تحلیل رفتار محلول ها استفاده می شود به عنوان 
مثال فرض کنید زعفران درجه یکی دارید که این زعفران درجه یک در سه طول موج پیک 
می دهد به این معنا که زعفران اگر درجه یک باشــد در ناحیه مربوط به رنگ،  طعم و بو، سه 
پیک را می دهد. اگر شــما زعفران را از بازار بخرید و از کیفیت آن اطلاعی نداشــته باشید، با 
نتایج رفرنس مقایســه کرده و نتایج را تحلیل می کنیم به عنوان مثال ممکن است رنگ آن 
را قدیمی تشــخیص دهیم و اینکه زعفران مربوط به چند ســال گذشته است؛ بدین ترتیب 
زعفران های تقلبی با این روش شناسایی می شوند.مدیرعامل این شرکت دانش بنیان تصریح 
کرد: کاربرد این طیف سنج همچنین در صنایع رنگ، صنایع دارویی و صنایع غذایی، کیفیت 
اسانس مواد غذایی و نوشیدنی ها و ... است.حسن پور با بیان این که نمونه های مشابه خارجی 
با وجود ابعاد بزرگتر قابلیت انتقال اطلاعات به صورت وایرلس و حتی شــارژ وایرلس را ندارد 

گفت: این طیف سنج در کانادا نیز ثبت اختراع شده است.

مصرفــی  نمایشــگاه  در  گجتــی 
محصولات الکترونیک ۲۰۲۴ معرفی 
شــده که مــی تواند همزمــان چند 
نشانگر ســلامتی بدن از جمله دما و 
ضربان قلب را بســنجد و در صورت 
نشــانه خطر به کاربر هشــدار دهد.

به گــزارش خبرگــزاری مهر به نقل 
 Withings از دیجیتال ترندز، شــرکت

برای ســاخت دستگاه های هوشمندی مشهور است که به افراد کمک می کند با رصد وزن، 
فشــار خون و نشانگرهای زیســتی دیگر، سبک زندگی ســالمی را نگهدارند.این شرکت در 
نمایشــگاه محصولات مصرفی ۲۰۲۴ میلادی یک ابزار سنجش چند ویژگی)multiscope( را 
معرفی کرد که می تواند همزمان چند نشانگر حیاتی را بسنجد. گجت مذکور که BeamO نام 
دارد و به اندازه کف دســت است، الکتروکاردیوگرام)ECG(، اکسیمتر، گوشی پزشکی)ضربان 
سنج( و حرارت سنج را ترکیب کرده تا کاربر بتواند سلامت قلب و ریه را در کنار حرارت بدن 
خود رصد کند.اریک کاریل بنیانگذار و رییس شرکت در بیانیه رسمی این محصول می گوید: 
 BeamO .زمانی حرارت بدن تنها نشــانگر سلامتی بود که به طور دائم در خانه رصد می شد
شــیوه رصد سلامت بدن را دگرگون کرده و نشانگرهای بدن را که هنگام مراجعه به پزشک 
بررســی می شدند در خانه بررســی می کند. این داده های حساس چشم اندازی حیاتی از 

سلامت کلی فرد یا نشانه های هشدار را فراهم می کند.

ساخت کوچکترین دستگاه طیف سنج 
جهان توسط فناوران ایرانی

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تندیس سهراب شاهنامه سوار بر اسب!!

معرفی فیس لیفت سیتروئن C3 با ظاهر جدید و راحتی بیشتر

سیتروئن نسخهٔ فیس لیفت شدهٔ هاچ بک پرفروش C۳ خود را معرفی کرده است تا بهتر بتواند با خودروهایی مثل فولکس واگن 
پولو، فورد فی یســتا و تویوتا یاریس رقابت کند. فیس لیفت C۳ از دماغهٔ اصلاح شــده ای برخوردار اســت که با ویژگی هایی مثل 
چراغ های LED جدید و کروم کاری بیشتر، از کانسپت CXperience الهام گرفته است. علاوه بر این، محافظ های پلاستیکی پایین 
درها موسوم به ایربامپ نیز از نو طراحی شده اند. برای C۳ فیس لیفت همچنین طیفی از رینگ های جدید تا ۱۷ اینچی هم ارائه 
شده است. در C۳ مدل ۲۰۲۰ امکان سفارشی سازی گسترده تری هم فراهم شده و مجموع ترکیب های آن از ۳۶ به ۹۷ افزایش 
یافته است. این ویژگی ها شامل رنگ های جدید، ترکیب های دورنگی جدید، تریم های رنگی جدید و پکیج های گرافیکی جدید 
می شــود؛ بنابراین حالا خریداران می توانند از بین چهار رنگ مختلف برای ســقف، هفت رنگ مختلف برای بدنه و سه گرافیک 

گوناگون برای سقف، ترکیب موردنظر خود را انتخاب کنند.

مورینیو هیچ وقت درس نمی گیرد
ســال جدید با یک حادثه تکراری برای مورینیو شــروع شد؛ اعتراض به داوری و اخراج!به گزارش ایسنا، اوضاع برای رم در دیدار 
خانگی برابر آتالانتا خوب پیش نرفت و دروازه شــان خیلی زود باز شــد. تلاش های شاگردان ژوزه مورینیو در نیمه  اول با پنالتی 
دیبالا به تساوی انجامید و در نیمه دوم توپی از خط دروازه ها عبور نکرد. مورینیو در آخرین ثانیه های بازی با کارت قرمز داور از 
نیمکت اخراج شد.سرمربی پرتغالی جالوروسی واکنش خشمگینانه ای به تصمیم داوری نشان داد و در اولین بازی تیمش در سال 
۲۰۲۴ از زمین اخراج شــد. مورینیو و بازیکنانش پس از تســاوی در این دیدار از صحبت با رسانه ها خودداری کردند. این اولین 
بار نیســت که مورینیو در این فصل کارت قرمز دریافت می کند. او اکتبر گذشته هم به دلیل تمسخر نیمکت مونتزا کارت قرمز 

مستقیم را از داور بازی دریافت کرد.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب سیدارتها 
کتاب تاثیرگذار ســیدارتها یک رمــان معنوی از هرمان 
هســه، نویسنده آلمانی اســت که بعدها تابعیت کشور 
سوییس را گرفت. سیدارتها کتابی در ستایش بودا است. 
کسی که راه خویش را بدون هیچ سستی تا به آخر دنبال 
کرد. رمان ســیدارتها به طور کلی یک سفر است. سفر 
عرفانی سیدارتها برای سیدن به معنویت، برای رسیدن 
به کمال و برای رســیدن به روشن نگری. مترجم کتاب 
– ســروش حبیبی – که ترجمه ای بسیار عالی از کتاب 
به مخاطب ارائه کرده اســت، در مقدمه خود به زیبایی 
درباره کتاب می نویســد: سیدارتها فرزند عالمِ و پیشوای 
روحانی مذهب برهمایی، برهمن فرزانه است و از کودکی 
راه پدر را دنبال کرده و در حال آموختن تعلیمات مذهبی 
اســت. در کنار دوستش گویندا، در حال رشد هستند و 
از ســختی های زندگی چیزی نمی دانند. در ناز و نعمت 
بزرگ شده اند و هرچه بخواهند می توانند داشته باشند. 
همه ســیدارتها را ســتایش می کردند و او را دوست داشتند و عقده داشتند او در آینده یکی از بزرگان 
برهمایی خواهد بود. اما در این میان مشــکلی بود. خود سیدارتها از درون راضی نبود و احساس خوبی 
نداشــت: سیدارتها به احساس خوب نمی رسید و فکر می کرد این شادی ها و زیبایی های اطرافش ابدی 
نیســت. احســاس می کرد همه این موارد از بین خواهد رفت و او به آرامش نخواهد رسید. فکر می کرد 
ســیراب نخواهد شد و به حکمت نخواهد رســید. بنابراین تصمیم گرفت راه تازه ای پیش بگیرد و نزد 
شمنان )مرتاض ها( رود. تصمیم گرفت دریابد که شمنان چه چیز برای آموزش دارند و خواست از دید 
آن ها نیز به دنیا نگاه کند. در این راه، دوست ستایشگرش، گویندا نیز او را همراهی کرد. رفتن سیدارتها 
و گویندا به نزد شمنان تازه ابتدای کتاب و شروع سفر معنوی پر پیچ و خم آن هاست. آموزش هایی که 
شمنان به آن دو دادند قطره ای بود از دریای معرفت و حکمت. در ادامه کتاب، این دو جویای خردمندی 

نزد گوتاما می روند و…

سوفیا کوپولا
فیلم باربی گرتا گرویگ اولین برنده گلدن گلوب 
در شاخه جدید دستاورد گیشه شد. این فیلم با 
بودجه حدود ۱۵۰ میلیون دلاری تولید شده و 
بیش از ۱.۴ میلیارد دلار در سراسر دنیا فروخته 
اســت. گرویگ بــا این فیلم بــه پرفروش ترین 

کارگردان زن تاریخ بدل شد.
»جنیفر لارنس« یکی از مضحک ترین لحظات 
گلدن گلوب هشتاد و یکم را رقم زد. این بازیگر 
برنده اسکار در زمان معرفی نامزدها رو به دوربین 

کرد و گفت: »اگر برنده نشدم، می روم!«
»پل جیاماتی« که اولین جایزه مهم زندگی اش 
را گرفت، روی صحنه جایزه اش را به مدرســان 

دانشگاه تقدیم کرد.
هایائو میازاکی در ۸۲ سالگی با انیمه پسر و مرغ 
ماهی خوار برنده اولین گلدن گلوب خود شد. او 
از جمله غایبان مراســم بود.پسر و مرغ ماهی خوار اولین گلدن گلوب میازاکی، اولین گلدن گلوب 
استودیوی جیبوری، اولین گلدن گلوب استودیوی پخش کننده جی کیدز و اولین گلدن گلوب یک 

فیلم انیمیشن غیرانگلیسی است.
کریستوفر نولان در بخش بهترین کارگردانی و مورفی در بخش بهترین بازیگر مرد فیلم های درام 
با »اوپنهایمر« برنده جایزه شد. پرفروش ترین فیلم تاریخ در ژانر بیوگرافی در این شب مجموعاً ۵ 

گلدن گلوب را دریافت کرد.
تیتر یکجایزه گلدن گلوبداغ

فرهنگ

محصول یک واحد فناور در پارک علم و فناوری ســمنان 
با عنوان دســتگاه میز ورزشی پرتاب توپ همراه با انجام 
محاسبات ریاضی ثبت اختراع شد.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از وزارت علوم، دســتگاه میز ورزشــی پرتاب 
توپ همراه با انجام محاســبات ریاضی توسط واحد فناور 
هوش بال ایده پردازان واحد مستقر در پارک علم و فناوری 
دانشگاه سمنان در دی ماه ۱۴۰۲ ثبت اختراع شد.امین 
جانقربانی مدیر مرکز رشــد پارک علم و فناوری دانشگاه 
سمنان، ضمن تبریک به این واحد فناور گفت: واحد فناور 
هوش بال ایده پردازان، بــه مدیریت محمد یزدانی نیکو 
در پارک علم و فناوری دانشــگاه سمنان مستقر هستند.

محمد یزدانی نیکو مدیر واحد فناور هوش بال ایده پردازان 
مزایای طرح میز ورزشــی پرتاب توپ همراه با محاسبات 
ریاضی را علاوه بر ایجاد ســرگرمی برای همه گروه ســنی از نوجوان تا کهنســال افزایش دقت و تمرکز و 
ســرعت، ایجاد اعتماد بنفس، افزایش تحرک، کسب هیجان، تقویت نیمکره راست و چپ، و کنترل سطح 
انرژی بدن برشمرد و گفت: این دستگاه حتی برای افراد معلول و بیماران مبتلا به آلزایمر و ms نیز کارایی 
دارد و قابلیت های منحصر بفرد این دســتگاه آموزشی ورزشی باعث می شود که در حوزه درمان و آموزش 

بتواند بکار گرفته شود.
وی ادامه داد: کاهش فعالیت های روزمره افراد جامعه و افزایش استرس باعث مشکلات و بیماری های فراوانی 
شده که چنانچه این دستگاه مورد حمایت مسئولان ورزشی کشور قرار بگیرد می تواند در عرصه های ورزشی 
بسیار مفید و حتی اشتغالزا نیز باشد. جانقربانی درخصوص اهمیت ثبت اختراع گفت: ثبت اختراع موجب 
ایجاد حمایت از مخترع و اختراع می شود و مخترع حق انحصاری نسبت به ساخت، صادرات، واردات، فروش 
و اســتفاده از فرآورده را بدســت می آورد؛ از همین رو به همه فناوران و نوآوران توصیه می شود برای ثبت 
اختراع ایده های خود اقدام کنند و از حقوق مالکیت فکری مربوط به ثبت اختراع بهره مند شوند.گفتنی است 
پارک علم و فناوری دانشگاه سمنان حمایت های مالی خود برای هر ثبت اختراع را تا سقف ۵۰% هزینه های 

ثبت، کارگزار و برای مشاوره ثبت تا سقف ۳۰ میلیون ریال را نیز پرداخت خواهد کرد.

توسط یک واحد فناور صورت گرفت؛

ساخت میز ورزشی پرتاب توپ با انجام محاسبات 
ریاضی

معرفی در نمایشگاه CES؛

چکاپ روتین سلامتی تنها با یک گجت 
در منزل
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